

## ဖဲ ပၤကီၢ်မ့ၢ်ပတုၣ်န့ၤဒီးသံ ကွၢ်တၢ်အခါန့ၣ်, နကဘၣ်မၤမန့ၤလဲၣ်. (when stop by a police officer)

လၢတၢ်မၤအမူအခါအဖီခိၣ်ပၤကီၢ်တဖၣ်ဘၣ်ကိးပတုၣ်ပၤကညိဒီးသံကွၢ်သမံသမိးတၢ်ဒ်အမ့ၢ်, နမံၤဒ်လဲၣ်, နအိၣ်ဖဲလဲၣ်ဒီးနနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဂီၤတၢ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အံၤအဖီခိၣ်ပၤကီၢ်တဖၣ်ဘၣ်ကိးပတုၣ်အိၣ်ဒီးသံကွၢ်အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးဆၢက့ၤပၤကီၢ်တဘျီတခိၣ်ကဲထီၣ်တၢ်ဖုၣ်ထံၣ်ဖုၣ်ထီၣ်လၢပုၤခံၣ်ဂၤအဘၣ်စၢၤသ့ၣ်ဒီးအပတီၢ်တုၤလၢတၢ်အုၣ်လိာ်ဆိးကွၢ်လိာ်ဒ်လဲၣ်လီၤ.

အိၣ်မဟၤပၤကီၢ်စ့ၣ်ကျဲးစးဒဲအဂ့ၤလၢကတၢ်လၢတၢ်မၤစၢၤပုၤကိးဂၤဒဲးလၢတၢ်ထဲသိးတုၤသိးအဖီခိၣ်လီၤ. ပမုၢ်လၢလၢတၢ်ဂ့ၢ်လၢတၢ်ယၤထီၣ်အိၣ်လၢလိာ်အပူၤအံၤကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၢ်ပၤကီၢ်ဖဲပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်သမံသမိးန့ၤအခါဒီးကမၤစ့ၣ်လီၤတၢ်ကိတၢ်ဖဲပၤကီၢ်ဟဲသဂၢ်န့ၤအခါလီၤ.

အကဒုးသ့ၣ်ညါန့ၤတၢ်လၢန့ၤကြးသ့ၣ်ညါဖဲပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်သံကွၢ်အခါဒီးဟ့ၣ်န့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢန့ၤကြးစံးဆၢအိၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤပကတဲပလီၢ်ဆိန့ၤလၢတမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်လၢဟဲလၢပီၢ်ရီၤအအိၣ်ဘၣ်.

## ဘၣ်မန့ၤဘၣ်ကိးသံ ကွၢ်န့ၤလဲၣ်.

လၢတၢ်စ့ၣ်တၢ်ကျိၤတမံၤမံၤအဖီခိၣ်ဒီးပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်သံကွၢ်ပုၤလီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ခိဖျိလၢပုၤလၢဟံၣ်ကပိၣ်ကပၤကိးဒီးတၢ်န့ၤအယိအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဟဲဒီးသံကွၢ်တၢ်လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအတဖိးသဲစးမၤအသးဖဲတၢ်လီၢ်ဝဲန့ၣ်အယိအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဟဲလဲၣ်လီၤ.

ဖဲအဝဲမ့ၢ်ထီၣ်န့ၤဖဲတၢ်လီၢ်ဝဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကကိးသံကွၢ်န့ၤတၢ်မ့ၢ်လၢဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်နမ့ၢ်ပုၤလၢအသ့ၣ်ညါထီၣ်ထွဲတၢ်လၢအကဲထီၣ်အသးဒီးနကကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢအတၢ်ယိထံသ့ၣ်ညါတၢ်အဂီၢ်လီၤ.

လၢအဝဲသ့ၣ်ကသ့ၣ်ညါန့ၤပၤကီၢ်တၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်သံကွၢ်တၢ်လီၤ. လၢတၢ်ဟံၣ်ကပိၣ်ပုၤလဲၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အဖီခိၣ်န့ၣ်, ပၤကီၢ်တဖၣ်အမူအခါအိၣ်လၢဘၣ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်လၢအကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢကမ့ၢ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်လၢအမၤကမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. အတၢ်သံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမ့ၢ်န့ၤဒီးနတၢ်စံးဆၢတဖၣ်ကဲထီၣ်တၢ်လၢအဒုးန့ၤပၤကီၢ်အိၣ်ဒီးမၤဘၣ်လိာ်ဖိးဒုက့ၤတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်လီၤ.

## ပၤကီၢ်မ့ၢ်ပတုၣ်န့ၤလၢကျဲၤမ့ၢ်အပူၤ

တဘျီတခိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကိအိၣ်ထီၣ်ဖဲပၤကီၢ်မ့ၢ်ပတုၣ်န့ၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤနီၣ်တမံၤဘၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်မ့ၢ်တၢ်အရူဒိၣ်လၢတၢ်ယိထံသ့ၣ်ညါတၢ်မၤသးအဖီခိၣ်, ပၤကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိလၢကကွၢ်, နီၤဖးဒီးမၤဝဲချ့ချ့ဖဲအမ့ၢ်ပလၢာ်ဘၣ်လၢနမ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ကဲထီၣ်အသးတမံၤမံၤအဖီခိၣ်လီၤ.

ဖဲပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်သမံသမိးပုၤတဂၤလၢလၢန့ၣ်, တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးအိၣ်ဝဲအါမံၤလီၤ. တၢ်အိၣ်သးခဲလၢာ်န့ၣ်ကလီၤဆီလိာ်အသးဘၣ်ဆၢတၢ်တနီၤလၢအဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ, အအိၣ်ဒီးပုၤမၤကမ့ၢ်တၢ်ဖိအဂ့ၢ်အကျိၤလၢအလီၤကိးန့ၤ, နတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလီၤဆီလၢကဲထီၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်ကမ့ၢ်လၢအဂီၢ်(ဒ်အမ့ၢ်န့ၣ်ဖဲန့ၣ်ပၤကီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၣ်သးတ့ၤ)မ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤတဘၣ်အိၣ်လၢနမ့ၢ်ပုၤမၤကမ့ၢ်တၢ်အယိလီၤ.

ပၤကီၢ်ဟဲလၢန့ၣ်အိၣ်ဒီးတဲသကိးတၢ်ဒီးန့ၤအခွဲးအိၣ်ဝဲလီၤ. ဖဲပၤကီၢ်မ့ၢ်ပတုၣ်န့ၤဒီးသံကွၢ်န့ၤအခါန့ၣ်တၢ်စံးဆၢကမ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤကတၢ်တမံၤလၢအကမၤဘျီလီၤတၢ်ဘၣ်ဂံၢ်ဂုၢ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်တတဲန့ၤဘၣ်မန့ၤအယိအကိးပတုၣ်န့ၤလဲၣ်န့ၣ်, နသံကွၢ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤ.

## ပၤကီၢ်မ့ၢ်ပတုၣ်န့ၤလၢကျဲၤမ့ၢ်အဖီခိၣ်လၢကါပူၤ

ပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်ပုၤလၢကျဲၤပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ကျဲၤတဘိလၢပၤကီၢ်ထံၣ်လိာ်သးဒီးပုၤထံဖိကီၢ်ဖိအါလၢကတၢ်လီၤ. ညိန့ၣ်ပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်န့ၤဖဲအနၢ်လၢနမၤကမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိတမံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. နသးကနိး, နသးဒိၣ်ထီၣ်လၢနကဝဲၤခဲလၢနတၢ်လဲၤ, နကီၢ်တၢ်လၢအကဟ့ၣ်န့ၤထံးကဲးအဂီၢ်လီၤ. ပၤကီၢ်စ့ၣ်ကျဲးဘၣ်ယိၣ်တၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်ဖဲလၢအမၤအမူအခါအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပကဟ့ၣ်ကူၣ်န့ၤအံၤကကဲထီၣ်ကျဲၤဘျီဘျီအိၣ်ဖဲပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်န့ၤအခါလီၤ. ဖဲပၤကီၢ်ကိးပတုၣ်န့ၤအခါန့ၣ်, ပတုၣ်လၢကျဲၤကပၤလၢအပူၤဖျဲးဒီးကါအတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ. ဆုၣ်နီၤအိၣ်ယိဒိလၢနလီၢ်ဒိဟံၣ်နစုလၢနနီၣ်ကါစုဖိၣ်ဒ်သိးပၤကီၢ်ထံၣ်အိၣ်ကညိအဂီၢ်တက့ၢ်. ပုၤမ့ၢ်ဒီးဟံၣ်နကါအခံဒီးဝံသးစူၤမၤအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဘၣ်ကလၢဒီးဟံၣ်အစုလၢပုၤကွၢ်အိၣ်ပျီအလီၢ်တက့ၢ်. တဘၣ်သးထီၣ်သးလီၤသးချ့ချ့ဒီးဘုးထီၣ်ဘုးလီၤတၢ်နီၣ်တမံၤတဂ့ၤ. တၢ်အံၤဒုးကဲထီၣ်တၢ်ကိတၢ်ခဲဒိၣ်ဒိၣ်လၢပၤကီၢ်ဒီးန့ၤအဘၣ်စၢၤသ့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်လၢမ့ၢ်န့ၤဒီးဝံသးစူၤအိၣ်ထီၣ်မ့ၢ်အူလၢနကါအပူၤဖဲန့ၣ်လီၤနကါလၢကျဲၤကပၤဝံၤအလီၢ်ခဲတက့ၢ်. လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်, ပၤကီၢ်ကကွၢ်တရံးနကါဝဲးဝဲးဖဲတချ့းသံကွၢ်န့ၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပၤကီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၤထီၣ်လၢနကါပူၤဘၣ်ဒီးဝံသးစူၤတဘၣ်ဟးထီၣ်တဂ့ၤ. အမ့ၢ်မန့ၤထီၣ်လၢနကါအချ့ဒီးမၤန့ၣ်မ့ၢ်လၢတၢ်သးအိၣ်အပူၤတက့ၢ်. ဒ်သိးပၤကီၢ်သ့တဆိကမိၣ်ကမ့ၢ်န့ၤတဂ့ၤဒီးနမ့ၢ်တဆိအိၣ်တချ့းလၢနသးထီၣ်သးလီၤနသးကမ့ၢ်တၢ်

